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انتخابات دوازدهمين دوره مجلس ش�وراي 
اس�امي 11اس�فند برگزار مي ش�ود. نهاد 
پارلمان در ساختار سياسي جمهوري اسامي 
ايران نهاد مهمي اس�ت، اما برخي معتقدند 
جاي�گاه اين نهاد تضعيف ش�ده اس�ت. در 
مقابل گروه ديگري هم معتقدند جايگاه اين 
نهاد وابسته به كارنامه نمايندگاني است كه 
وارد آن مي شوند و مسئله ساختاري نيست 
بلكه مرتبط با فعالي�ت نمايندگان به عنوان 
كارگزاران پارلمان اس�ت. نظر شما در مورد 
جايگاه فعلي مجلس در س�اختار سياس�ي 

كشور چيست؟
 بلاش��ك خيلي با تأكيد مي گويم كه انتخابات و موضوع 
تش��كيل پارلمان و مجلس از طريق آراي مستقيم مردم 
و در معناي كلان عزل و نصب مقامات با رأي مس��تقيم 
و غير مس��تقيم مردم در جمهوري اس��لامي ايران جزو 
مهم ترين دستاوردهاي انقلاب اس��لامي است. در واقع 
يكي از موضوعات مه��م كه ما را با نظ��ام پهلوي متمايز 
مي كند، همين مسئله انتخابات است. ممكن است ما در 
كار عمراني و آبادكردن روستاها در اين 45سال اقدامات 
مختلفي انجام داده باشيم، در مقابل افرادي هم مي توانند 
بگويند كه در زمان رژيم گذشته هم اقداماتي در صنعت و 
اقتصاد انجام شد، ولي هيچ كس نمي تواند بگويد انتخابات 
قبل از انقلاب و بعد از انقلاب قابل مقايسه است. به نظر من 
اصلًا قابل مقايسه نيست. من كه اينجا نشسته ام و با شما 
در حال مصاحبه هستم، در زمان انقلاب 17ساله بودم، 
از 15س��الگي وارد مبارزات سياس��ي و انقلابي شدم. در 
روستاي ما كه از توابع هشترود آذربايجان شرقي در دامنه 
كوه هاي س��هند است، ش��اهد بودم كه چگونه انتخابات 
برگزار مي كردند. روستاي ما جزو بزرگ ترين روستاها در 
آن منطقه بود و حدود 350خانوار و هزارو500نفر جمعيت 
داشت. زمان انتخابات كدخداي روستا، شناسنامه اهالي را 
در خورجين خود جمع مي كرد و به مركز بخش مي برد، 
در مركز بخش با فرمان��دار و فرمان��ده ژاندارمري باهم 
مش��خص مي كردند كه كانديداي مدنظر حكومت چه 
كسي است و رأي ها را به اسم او مي نوشتند و شناسنامه ها 
را يكي يكي مهر مي زدند. حكومت پهلوي حداقل به خود 
زحمت نمي داد، يك صندوق سيار براي روستا بفرستد تا 
مردم خود رأي هاي شان را بنويس��ند. سال1357 مردم 
انقلاب كردند ك��ه انقلابی بزرگ و بي همت��ا در دنيا بود. 
حالا عملكردها مخصوصاً عملك��رد مقامات فعلي باعث 
شده است برخي انتقاداتي نسبت به اصل انقلاب بكنند و 
اصل انقلاب را زير سؤال ببرند. ما شاهد مخالفت جريان 
سلطنت طلب و براندازان هستيم و در كنار اين دو جريان 
تعدادي از مردم هم نس��بت به اصل انقلاب دچار ترديد 
شده اند، در حالي كه اصل انقلاب بسيار خوب و عالي بود.

اگر بخواهيم از انتخابات ب�ه عنوان يكی از 
مهم ترين دستاوردهای انقاب اسامی ياد 

كنيم، مختصات آن كدام است؟
 يكي از مهم ترين دستاوردهاي اين انقلاب بزرگ، انتخابات 
بود، به نحوي كه 13ماه اول انقلاب چهار انتخابات بزرگ 
انجام شد. رفراندوم نوع نظام سياسي، انتخابات خبرگان 
قانون اساس��ي، انتخابات رياس��ت جمهوري و انتخابات 
مجلس، اين در حالي اس��ت ك��ه در آن زم��ان خيلي از 
روش��نفكران به امام انتقاد مي كردند كه نيازي به عجله 
نيست و كدام انقلاب س��ال اول خود اين همه انتخابات 
برگزار مي كن��د، البته انتقادات دوس��تانه بود. مي گفتند 
كه حداقل شما خودتان بايد محكم بدون انتخابات چند 
سالي حكومت كنيد تا نظام تثبيت ش��ود، بعد انتخابات 
برگزار كنيد. فلس��فه نظامي كه امام تشكيل داد، حضور 
مردم بود و هر چيزي كه باعث و مانع مردم بود، از ديد امام 
مطرود بود. در پاريس از امام پرس��يدند كه بعد از سقوط 
حكومت پهلوي چه نظامي مي خواهيد تشكيل دهيد، امام 
فرمودند كه نظام جمهوري اسلامي، اين در حالي بود كه 
دو گروه پيشنهادات ديگري داشتند؛ برخي معتقد بودند 
بايد حكومت اسلامي تشكيل داد و برخي هم از جمهوري 
دموكراتيك اسلامي س��خن مي گفتند. كساني كه بحث 
حكومت اسلامي را مطرح مي كردند، معتقد بودند نبايد كار 
را به آراي مردم متكي كرد چراكه تكيه گاه خوبي نيستند. 
مردم حالي به حالي هستند و هر لحظه ممكن است نظرات 
متفاوتي اتخاذ كنند، اما در انديش��ه ام��ام خميني)ره( 
جمهوري اسلامي اس��اس خود را بر نظر و رضايت مردم 
قرار داده اس��ت، آن هم عامه مردم يعني فقير، ثروتمند، 
عرب، فارس و ترك، همه حضور داشته باشند و هيچ كس 
بر كسي قيموميت نداشته باشد، حتي همان اوايل انقلاب 
موجي ايجاد شد كه مسائل سياسي امر پيچيده اي است و 
چون سياست ما عين ديانت ماست، مردم عادي نمي توانند 
تشخيص صحيح دهند و فقط مراجع اعلم در اين زمينه 
تشخيص دارند و مردم صلاحيت ندارند و مراجع بايد افراد 
صاحب صلاحيت را معرفي كنند و مردم فقط رأي دهند. 
امام به شدت با اين مسئله مخالفت كردند و فرمودند اين 
مسئله از مسئله جدايي دين از سياست خطرناك تر است 
چراكه در جدايي دين از سياس��ت تنها تعدادي از علما از 
سياست كنار گذاشته مي شوند، اما در اين رويكرد مردم 
از سياست كنار گذاشته مي شوند. تعبير امام اين بود كه 
500پيرمرد نمي توانند سرنوش��ت مردم را تعيين كنند. 
امام اعلام كردند حتي شعبات شهرستاني احزاب هم بايد 
با اقتضاي شهرستان خود كانديدا معرفي كنند و وابسته 
به شعبات مركزي در تهران نباشند. اين رويكرد تبديل به 
يك عامل بازدارند و قوي تر از سلاح اتمي در نظام جمهوري 
اسلامي ايران شد. ما تقريباً هر دو س��ال تصويری زيبا از 
حضور مردم به دنيا مخابره كرده ايم. اين حضور مردم عامل 
امنيت و همبستگي ملي در كشور است، اما به نظر مي رسد 
متأسفانه رفته رفته كساني كه به دنبال حكومت اسلامي 
بودند، قدرت بيشتري پيدا می كنند؛ جرياني كه در پاريس 
به دنبال حكومت اسلامي بود از رو نرفت و بعد از انقلاب 
تشكيلات خود را قوي تر و سعي كرد به انحاي مختلف به 
انتخابات تبصره بزند و محدود كند. آنچه به عنوان نظارت 
استصوابي مطرح شد، وصله ناچس��بي به انتخابات بود، 
چون ما از اول نقصي پيدا كردي��م و آن نقص اين بود كه 
نظام انتخاباتي را از دنيا گرفتيم، اين دستاورد بشري بود، 
اختراع ما كه نيست، اما نظام حزبي را نگرفتيم. نظام حزبي 
تبديل به نقص ما شد، در حالي كه نظام انتخاباتي با نظام 
حزبي بايد توأمان و مكمل هم باشند، چون در سطح كشور 

حزب به عنوان اصل مكمل انتخابات عمل مي كند. بايد به 
نحوي عمل مي شد كه از مجموعه كلان تفكرات در جامعه 
پنج حزب شكل مي گرفت، اما در كشور ما احزاب تبديل به 
ستادهاي انتخاباتي شدند. در حالي كه حزب بايد تلاش و 
كادر سازي كند و بتواند مديريت كشور را به دست گيرد. در 
خيلي از كشورها حتي قوه قضايی هم به دست حزب پيروز 
اداره مي ش��ود تا احزاب بهانه اي براي كار نكردن نداشته 
باشند. در كشور ما اين نقص نظام حزبي وجود داشت كه 

نظارت استصوابي هم اين مسئله را بدتر كرد.  
 پس اين مهندسي انتخابات كه شما مي گوييد 
سيستمي نبود بلكه به صورت سليقه اي و از 
سوی افراد محلي ممكن اس�ت انجام شده 

باشد. 
بالاخره اف��رادي بودند كه ارتباطات ب��ا نهادهاي مختلف 
داشتند. در همان سال هاي اول انقلاب در خمين در يك 
انتخاباتي خواهرزاده امام هم كانديدا ش��ده بود، در مقابل 
او يك معلم گمنام هم ثبت نام ك��رده بود. بعد از انتخابات 
معلوم ش��د مردم به آن معلم رأي دادند. بزرگان خدمت 
امام رس��يدند كه آنجا يك جوسازي عليه شما انجام شده 
است. انتظار داشتند امام دستور دهند كه انتخابات باطل 
شود، اما امام گفته بودند شما صحنه به اين زيبايي را كجا 
مي خواهيد پيدا كنيد كه خواهرزاده رهبر انقلاب ثبت نام 
كرده و شكست خورده و انتخابات به اين درستي و خوبي 
برگزار شده است. امام به دنبال رشد مردم بودند، امام مردم 
رشيد را قبول داش��تند؛ همان حرفي كه شهيد مطهري 
هم مطرح كردند، اما در حال حاض��ر محدوديت هايي در 
اين زمينه ايجاد شده است. دستاورد مهم انقلاب اسلامي 
در انتخاب��ات1398 و1400 به خوبي متجلي نش��د. در 
انتخابات1400 همه كانديداه��اي جبهه اصلاحات را رد 
كردند. برخي تلاش كردند با برخوردهايي كه با خروجي 
صندوق رأي انجام دادند، نهادهاي انتخاباتي را بي خاصيت 
كنند. نكته ديگر اتفاقاتي است كه سال پيش در كشور رخ 
داد. اين اتفاقات خيلي بد بودند. اتفاقات سال پيش را نبايد 
مثل داستان بنزين و مسائلي مش��ابه در نظر گرفت، اين 
داستان بسيار مهم بود و به اين آساني هم تمام نمي شود. با 
توجه به همه اين موارد، ما فكر مي كرديم براي اينكه تجديد 
اميد و آينده مثبتي براي مردم كشور ترسيم شود، انتخابات 
مجلس دوازدهم را بهترين فرصت تلقي خواهد شد. در واقع 
بعد از دو انتخابات نارس و بعد از كلي مشكلات اقتصادي و 
مسائل سال قبل و انتخابات رقابتي تركيه، ما فكر مي كرديم 
نظام اين فرصت تاريخي عالي را از دست نمي دهد، بنابراين 
به سمت برگزاري يك انتخابات پرشور مي رود كه ما شاهد 
مشاركت 70 تا 75درصدي خواهيم بود. ذهن ما اينگونه 
بود كه رهبري هم اول امسال مهم ترين موضوع امسال را 
انتخابات مجلس اعلام كردند. خب خيلي خوشحال شديم 
و از سخنان ايشان هم استقبال كرديم، اما مقامات مسئول 
پاس��خي به اين مطالبه رهبري ندادند. ما انتظار داشتيم 
بعد از 15فروردين تمام مقامات مربوط از وزارت كشور تا 
شوراي نگهبان، احزاب و صنوف را دعوت كنند كه بهترين 
افراد خود را وارد انتخابات و اعلام كنند نگاه بازي خواهند 
داشت، عين مجلس اول كه همه س��لايق بودند، اما همه 
روزه سكوت گرفتند، بعد هم با عجله در مجلس قانوني را 
تصويب كردند كه قرار بود چيزي ديگر شود اما به ضد خود 
تبديل شد. بلافاصله هم آقاي وزير كشور شبانه اين قانون 
را بدون اينكه زمينه هاي آن فراهم شده باشد، اجرايي كرد. 
هر كاري زمينه مي خواهد؛ بايد گفت وگو و رفع ابهام كنيد 
تا بستر سازي انجام شود نه اينكه شبانه بخواهيد مسئله ای 

را عملياتي كنيد. يك ماه پي��ش رئيس جمهور از فعالان 
سياسي دعوت كردند، اما موقعي اين دعوت انجام شد كه 
كار از كار گذشته بود. هيئت هاي اجرايي امسال عملكرد 
خوبي نداشتند. آدم هاي اصلي اصلاً ثبت نام نكردند، نتيجه 
اين فرايند اين شده كه در اين زمان اندك به انتخابات نگران 

مشاركت هستيم. 
 شما به قانون اصاح انتخابات مجلس اشاره 
كرديد كه مجلس يازدهم آن را تصويب كرد. 
نمايندگان معتقد هس�تند اتفاقاً اين قانون 
كمك به روند برگزاري عادلانه انتخابات و در 

مسير عدالت انتخاباتي است.
هيچ كس��ي همينطور كه در انتخابات ثبت نام نمي  كند. 
يك سابقه اي در كش��ور مبني بر بي اعتمادي و نااميدي 
ايجاد شده اس��ت، فضايي ايجاد شده اس��ت كه فعالان 
سياسي تصور مي كنند ش��وراي نگهبان همه را قطعاً رد 
مي كند، چون ذهنيت ه��م دارند و تص��ور غيرواقعي و 
بدون دليل هم نيست؛ دو انتخابات قبلي فعالان سياسي 
را به اين تصور رسانده اس��ت. در انتخابات1400 جبهه 
اصلاحات كلي جلسه گذاشت و در نهايت به 9نفر رسيد كه 
شوراي نگهبان همه آن نفرات را رد كرد. همه كه از تغيير 
ساختاري حرف نمي زدند و فقط آقاي تاج زاده اين حرف 
را مي زد، بقيه را چرا رد كرديد. مثلًا آقاي پزشكيان چرا 
رد شد. كسي هم توضيح نمي دهد. اين ذهنيت ها باعث 
شد امسال افراد اصلي زيادی ثبت نام نكنند. من به قانون 
مجلس كاري ندارم، مسئله من اين است كه عملكردهاي 
نهادهاي مس��ئول در انتخاب��ات1398 و 1400 فعالان 
سياسي را دلس��رد كرده اس��ت. موقعي كه رهبر معظم 
انقلاب اول امس��ال اعلام كردند مش��اركت مهم است، 
مسئولان بايد به سمت بستر سازي جهت تحقق اين هدف 
مي رفتند، اما اين كار را نكردند. در مقابل افراد را مي برند 
شوراي نگهبان، مي پرسند كه فلان توييت را چرا زدي؟ 

 خب در قانون مجلس بازه بررسي صاحيت ها 
افزايش پيدا كرده اس�ت تا خطاه�ا در اين 

زمينه به كمترين حد ممكن برسد.
نه اينطوري نيست. مسئله من بيشتر نبود بستر انتخاباتي 
و مشاركت سياس��ي در كشور اس��ت. ردصلاحيت هاي 
گسترده اصلاح طلبان، ذهنيتي را ساخته است كه افراد 
دلس��رد ش��ده اند. حزب اعتمادملي براي ثبت نام افراد 
فراخوان داد، اما زمينه اين مسئله در كشور موجود نبود. 

 بر اساس اين فراخوان شما چه تعداد افراد در 

انتخابات ثبت نام كردند؟
نفرات دست چندم اصلاح طلب ثبت نام كردند. برخي هم 
اصلًا ثبت نام نكردند. از ثبت نامي ها هم اكثريت رد شدند 
و تك و توك تأييدصلاحيت شدند. در جايي مثل تهران با 

ذره بين در حال پيدا كردن افراد خود هستيم. 
 ب�ا اي�ن ذره بين ت�ا حالا چن�د نف�ر را پيدا 

كرده ايد؟
در مجموع در كل كش��ور به 30 تا 50 نفر رسيده ايم. آيا 
يك جريان قوي مثل اصلاح طلبي بايد با ذره بين دنبال 

كانديداهاي خودش باشد؟
 خب وزارت كش�ور و برخي فعالان سياسي 
مثل آقاي باهنر اعام كردند بيش از هزار نفر 

كانديدا داريد.
اينها كه س��خنگوي اصلاح طلبان نيس��تند. نكته جالب 
داستان اين است كه افرادي مثل بادامچيان و باهنر بايد 
بگويند چند نفر اصلاح طلب است و مني كه دبيركل يك 
حزب اصلاح طلب هستم، خبر ندارم. خب اشكال ندارد، 

دوستان زحمت بكشند جاي ما هم فهرست بدهند! 
 خب با اي�ن تحليلي كه ش�ما ارائ�ه داديد، 
تقصيرات را بيشتر بر گردن شوراي نگهبان 
انداختيد. با اين وصف بالاخره شما شوراي 

نگهبان را نهاد مفيدي مي دانيد يا خير؟
ش��وراي نگهبان در قانون اساس��ي وجود دارد و فلسفه 
وجودي اين نهاد لازم و درس��ت اس��ت. همه كش��ورها 
شوراي نگهبان مانندي دارند. هيچ كجاي دنيا هم نيست 
كه نهادي مثل شوراي نگهبان نداشته باشد. من زماني 
رئيس گروه دوستي ايران و فرانس��ه بودم. جلسه اي در 
اين كش��ور داش��تم، فرانس��وي هاي حاضر در جلسه از 
من مي پرسيدند شما كه ش��وراي نگهبان داريد، ديگر 
اصلاح طلبي چه معنايي دارد. من در پاسخ گفتم كه شما 
هم ش��وراي نگهبان داريد، با قاطعيت رد كردند. گفتم 
اگر من امروز در فرانسه كانديدا ش��وم و اعلام كنم يك 
نژادپرست هستم، شما چه واكنش��ي نشان مي دهيد؟ 
گفتند ش��ما را رد مي كنيم. گفتم چه نهادي اين كار را 
انجام مي دهد، گفتند شوراي دادگاه قانون اساسي، گفتم 
خب اس��م ها فرق مي كند و اين همان ش��وراي نگهبان 
ماست. مي خواهم بگويم در دنيا هم اين نهادها هستند اما 
اصولي بر آنها حاكم است. اين ضوابط مشخص است. مثلًا 
بحث تابعيت مهم است. يك بخشي هم محتوايي است 
كه بيشتر مربوط به احزاب است، اما اينجا شوراي نگهبان 

دنبال اين اس��ت كه فرد نماز صبح مي خواند يا خير. در 
حالي كه اصل امكان تشخيص اين مسئله را ندارد، اما من 
حزب امكان دارم چون سال ها با فرد آشنا هستم و جزو 
كادرهاي من است، اين مسائل را بايد به احزاب بسپارند. 
ما معتقد هس��تيم عملكرد ش��وراي نگهبان جرياني و 

سياسي است. 
 مگر خود ش�ما در همين س�ازوكار تأييد و 

نماينده نشديد؟
چرا شدم.

 مگر اصاح طلب نيستيد؟
چرا هس��تم و تأييد ش��دم، ولي خيلي ها هم رد شدند. 
تأييد من دليلي بر اين نيس��ت كه مسير شوراي نگهبان 

درست است. 
 اگر ش�وراي نگهبان جريان�ي عمل مي كرد 
كه ش�ما بايد رد مي ش�ديد، چ�ون يكي از 

اصاح طلبان شناخته شده هستيد.
عملكرد شوراي نگهبان فرازونشيب داشته است. مثلًا در 
مجلس ششم خيلي با دست باز عمل كردند اما در مجلس 
هفتم خيلي محدود رفتار كردند، يعني س��ليقه اي عمل 
مي كنند. اصولاً ش��وراي نگهبان بايد ش��رايط را تطبيق 
دهد و فلسفه وجودي شوراي نگهبان داوري است، يعني 
هر كس از هيئت هاي اجرايي ش��كايت داشت به شوراي 

نگهبان رجوع كند. 
 منتقدان معتقد هستند شما اصاح طلبان 
هر وقت رد مي شويد، مخالف شوراي نگهبان 
مي ش�ويد، در حالي كه خود شما در همين 

سازوكارها مسئوليت گرفتيد و كار كرديد.
موقعي كه شما يك مسابقه اي بين استقلال و پرسپوليس 
برگزار مي كنيد، نمي ش��ود نفرات اصلي يك تيم را كنار 
بگذاريد، بعد بگوييد مسابقه دهيد يا افراد ذخيره خودتان 
را بياوريد. نمي شود مقابل يك تيم با نفرات اصلي يك تيم 

فرعي و با نفرات ذخيره گذاشت. 
 مگ�ر در دهه60 خود همي�ن جريان چپ از 
موافقان و اعمال كنندگان نظارت استصوابي 

نبود؟
جريان چپ هميشه با مسئله نظارت استصوابي مسئله 

داشت. 
 اگر به ف�رض هم�ه اف�راد اصاح طلب هم 
تأييدصاحيت مي ش�دند، با توج�ه به اين 
ريزش ش�ديد بدنه جريان اصاح طلبي كه 
خود اصاح طلبان هم ب�ه آن اذعان دارند، 
مي توانستيد رأي مردم را جذب كنيد. الان 
مثاً آقاي روحاني به نظر شما از تهران رأي 

مي آورد؟
تأييد مي كرديد رأي نمي آورد. شوراي نگهبان از غصه رأي 

نياوردن ما ردصلاحيت كرده است؟
 خب وقتي ه�م رأي نمي آوريد، ب�ازي را به 
هم مي زنيد، مگر س�ال1398 اصاح طلبان 
با سرفهرستي آقاي مجيد انصاري فهرست 
ندادند و شكست خوردند، اما شما همچنان 
مي گويي�د ك�ه در انتخاب�ات1398 م�ا را 

ردصاحيت كردند.
در انتخابات1398ردصلاحيت هاي گس��ترده اي انجام 
شد، در ضمن علاوه بر نظارت اس��تصوابي مسئله اميد 
يا نااميدي مردم هم مهم اس��ت. وقتي م��ردم از فضاي 
اجتماعي و سياس��ي نااميد هس��تند، خب در انتخابات 
مش��اركت نمي كنند. بله آق��اي انصاري ب��ود، اما مردم 
رغبتي به ش��ركت در انتخاب��ات نداش��تند. در رويداد 
انتخابات موضوع رقابت به شوراي نگهبان مرتبط است. 
اما موضوع مش��اركت مرتبط با فض��اي عمومي جامعه 
است، يعني مردم اولاً ببينند كه فرد مورد علاقه و سليقه 
مورد علاقه شان در انتخابات هس��ت يا خير. موقعي كه 
كانديدای مورد علاقه فرد نيس��ت، ديگر انتظار نداشته 
باشيم تا نصف ش��ب در خيابان پوستر بچسباند. مسئله 
دوم نتيجه انتخابات اس��ت، يعني اينكه در نتيجه رأي 
من تحولي ايجاد مي شود يا خير. در حال حاضر اختيار 

مجلس محدود و به شوراهاي عالي منتقل شده است. 
 پس اگر وضع اينگونه اس�ت، چ�را نماينده 

مجلس شديد؟
براي همين امسال ثبت نام نكردم و خيال شما را راحت 
كردم. در ضمن من تصوري را كه براي مردم ايجاد شده 
اس��ت، عرض مي كنم. اين تصورات باعث مي شود مردم 
انگيزه خود را براي مشاركت در انتخابات از دست بدهند. 
مشكلات اقتصادي هم انتخابات را براي مردم از موضوعيت 
انداخته است، يعني مردم مي گويند من درگير نان شب 

خودم هستم، انتخابات كيلويي چند. 
 برخ�ي اصاح طلب�ان از تحري�م انتخابات 
س�خن مي گوين�د و برخ�ي ديگ�ر چندان 
اين راهب�رد را نمي پس�ندند. رويكردهاي 
انتخاباتي اصاح طلبان براي انتخابات پيش 

رو چيست؟
 اصلاح طلبان كه نمي توانند دنبال تحريم انتخابات باشند. 
ذات اصلاح طلب��ي و ناف اصلاح طلبي ب��ه انتخابات گره 

خورده است. 
 اما آق�اي ت�اج زاده از زندان ب�راي تحريم 

انتخابات نامه نوشت.
عرض مي كنم يك فرد و يك حزبي كه كليت يك جريان 
نيست. من كليت جريان اصلاح طلبي را عرض مي كنم. 
اصلاح طلبي نمي تواند با انتخابات فاصله داش��ته باشد. 
اصلاح طلبي و انتخابات رابطه مستقيم باهم دارند. مگر 
اينكه انتخاباتي به معناي دقيق كلمه ش��كل نگيرد. در 
حال حاضر انتخابات در كش��ور ما يك شكل نارس پيدا 
كرده اس��ت. نمي گوييم ش��كل نگرفته اما نارس است. 
اصلاح طلبان هم به گذش��ته نگاه مي كنن��د و تصميم 
مي گيرند. در آخرين انتخابات تمام افراد ما رد ش��دند، 
خب ما شديم تماشاگر ديگر و چاره اي نداريم. در حال 
حاضر ك��ه زمان كمي ب��ه انتخابات باقي مانده اس��ت، 
بخشي از اصلاح طلبان در حال تلاش براي فهرست دادن 
هستند. گفتم به دنبال پيدا كردن افراد هستيم. در تلاش 
هستيم اگر تعداد كافي نبود، در كل كشور يك فهرست 
بدهيم و اگر افراد بودند در هر ش��هري كه به حدنصاب 
برسد، فهرست مي دهيم، اما افراد بالاخره با شاخص هاي 
ما بايد همخواني داشته باش��ند. بقيه اصلاح طلبان هم 

انتخابات را تحريم نكرده اند.

گفت وگوي تفصيلي »جوان« با الياس حضرتي، دبيركل حزب اعتمادملي

نظارت استصوابی را باید به خود احزاب بسپارند
همه دنيا نهادی شبيه شوراي نگهبان دارند اما اصولی بر آنها حاكم است
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او مدت هاست گفت وگو نكرده اس�ت، همين را هم ابتداي مصاحبه يادآوري مي كند 
و مي گويد بع�د از مدت ها تصميم گرفت�م با روزنامه ج�وان گفت وگو كن�م. يكي از 
بن بست هاي خيابان س�تارخان در غرب تهران محل گفت وگوي ما با الياس حضرتي 
اس�ت؛ س�الني كوچك در همكف س�اختماني كه تابلوي روزنامه اعتماد و تعادل بر 
سردرش نصب شده اما اين سالن مزين به نام حزب اعتمادملي است. محقري سالن، 
كم رمقي احزاب در ايران را بيش از پيش به چشم مي آورد. مصاحبه با او به سختي و بعد 
از مدت ها پيگيري هماهنگ شد. ساعت8 صبح يكي از روزهاي زمستان كه به معني 
واقعی كلمه هواي تهران زمستاني شده بود- آن روزهايي كه برف و باراني آمد تا مردم 
تهران در حسرت برف و باران زمستان1402 را سپري نكنند- مقابل او نشستيم در مورد 

انتخابات دوازدهمين دوره مجلس سخن بگوييم. حضرتی نقدهاي كاسيك جريان 
اصاحات به فرايند برگزاري انتخابات را در اين مصاحبه تكرار و از نظارت استصوابي 
گايه كرد، اما با اين حال اصل شوراي نگهبان را با اين گفته كه در همه كشورها نهادي 
همانند شوراي نگهبان وجود دارد، تأييد كرد. دبيركل حزب اعتمادملي معتقد است 
بايد فضاي انتخابات بيشتر باز مي شد و انتخابات امسال بهترين فرصت براي عبور از 
زخم هاي1401 و نااميدي در جامعه است. او تحريم انتخابات را قبول ندارد و رد مي كند 
و اصاح طلبي را ناهمس�ان با تحريم صندوق رأي مي خواند. عمل گرايانه ترين حرف 
حضرتي كه همچنان خود را »پاسدار« مي داند، اين جمله است كه در انتخابات فهرست 
خواهيم داد؛ راهب�ردي كه به م�ذاق راديكال هاي اصاح طلب خ�وش نخواهد آمد. 

جعفر برزگر
  گفت وگو

زمان�ي رئيس گروه دوس�تي ايران 
و فرانس�ه بودم. جلس�ه اي در اين 
كشور داش�تم، از من مي پرسيدند 
ش�ما كه ش�وراي نگهب�ان داريد، 
ديگ�ر اصاح طلب�ي چ�ه معنايي 
دارد. من در پاسخ گفتم كه شما هم 
ش�وراي نگهبان داريد، با قاطعيت 
رد كردن�د. گفتم اگر م�ن امروز در 
فرانسه كانديدا ش�وم و اعام كنم 
يك نژادپرس�ت هس�تم، شما چه 
واكنش�ي نش�ان مي دهيد، گفتند 
شما را رد مي كنيم. گفتم چه نهادي 
اي�ن كار را انجام مي ده�د، گفتند 
ش�وراي دادگاه قان�ون اساس�ي، 
گفتم خب اس�م ها ف�رق مي كند و 
اين همان ش�وراي نگهبان ماست

در ح�ال حاضر ك�ه زم�ان كمي به 
انتخابات باقي مانده است، بخشي 
از اصاح طلبان در حال تاش براي 
فهرس�ت دادن هس�تند. گفتم به 
دنبال پي�دا كردن افراد هس�تيم. 
در تاش هس�تيم اگر تعداد كافي 
نبود، در كل كش�ور يك فهرس�ت 
بدهي�م و اگر اف�راد بودن�د، در هر 
ش�هري كه ب�ه حدنصاب برس�د، 
فهرست مي دهيم، اما افراد بالاخره 
با ش�اخص هاي ما باي�د همخواني 
داشته باش�ند. بقيه اصاح طلبان 
هم انتخاب�ات را تحري�م نكرده اند

اصاح طلبان ك�ه نمي توانند دنبال 
تحري�م انتخاب�ات باش�ند. ذات 
اصاح طلبي و ن�اف اصاح طلبي به 
انتخابات گ�ره خورده اس�ت. يك 
ف�رد و يك حزب�ي ك�ه كليت يك 
جريان نيس�ت. من كلي�ت جريان 
اصاح طلب�ي را ع�رض مي كن�م. 
اصاح طلبي نمي تواند با انتخابات 
فاصله داشته باشد. اصاح طلبي و 
انتخابات رابطه مستقيم باهم دارند

بايد به نح�وي عمل مي ش�د كه از 
مجموعه كان تفك�رات در جامعه 
پنج حزب ش�كل مي گرفت، اما در 
كشور ما احزاب تبديل به ستادهاي 
انتخاباتي شدند، در حالي كه حزب 
بايد تاش و كادر سازي كند و بتواند 
مديريت كش�ور را به دست گيرد. 
در خيل�ي از كش�ورها حت�ي قوه 
قضايی هم به دس�ت ح�زب پيروز 
اداره مي ش�ود تا اح�زاب بهانه اي 
ب�راي كار نكردن نداش�ته باش�ند

با تأكي�د مي گويم ك�ه انتخابات و 
موضوع تشكيل پارلمان و مجلس 
از طريق آراي مس�تقيم مردم و در 
معناي كان عزل و نصب مقامات با 
رأي مستقيم و غير مستقيم مردم 
در جمهوري اس�امي اي�ران جزو 
مهم تري�ن دس�تاوردهاي انقاب 
اس�امي اس�ت. در واق�ع يكي از 
موضوع�ات مهم ك�ه ما را ب�ا نظام 
پهلوي متمايز مي كند، همين مسئله 
انتخابات است. هيچ كس نمي تواند 
بگوي�د انتخابات قب�ل از انقاب و 
بعد از انقاب قابل مقايس�ه اس�ت


